
Protokol z zebrania Zarzadu
Fundacji Dziedzictwa Polskiego w Afryce Poludniowej,

Houghton, 17 marca 2007.

Obecni

Czlonkowie Zarzadu: A Kiepiela, A Romanowicz, J Sadowski, J Cort, H Sulej,

Z Sulej, L Wierzbicka, S Wojtasik, M Kukulskl

Nieobecni usprawiedliwieni: K Lech

Zaproszeni goscie: Konsul M Kolanski

1. Powitanie

Gospodarz obiektu, Radca J Bartosiewicz, powital zebranych i ZYCZYfpornyslnych obrad.
Wyrazif zadowolenie, ze rnoze przyjrnowac i qoscic Zarzad Fundacji.

Zebranie otworzyl Prezydent Fundacji, Andzej Kiepiela.

2. Rezygnacja Ludmity Wierzbickiej z pracy w Zarzadzie

L Wierzbicka w dniu 10 lutego br. poinformowafa pisemnie wszystkich czlonkow Zarzadu
o swojej rezygnacji z pracy w Zarzadzie (patrz list z dnia 10 lutego 2007). Komisja
Rewizyjna zalecila wysfuchanie L Wierzbickiej i J Cort na najblizszyrn zebraniu,
doprowadzenia do ugody, a w razie braku porozumienia tajne gfosowanie.

A Kiepiela poprosil L Wierzbickq 0 wycofanie rezygnacji. Z Sulej przypomniafa
dluqoletnia dzialalnosc L Wierzbickiej w Zarzadzie Fundacji i Zjednoczeniu Polskim.

L Wierzbicka oswiadczyla, ze nie ma osobistego konfliktu z J Cort, ale nie widzi
mozliwosci konstruktywnej pracy i rezygnuje z pracy niezaleznie od decyzji Zarzadu,

A Kiepiela oznajmil, ze przyjmuje rezyqnacje z ciezkim sercem i oswiadczyr, ze
powinnismy uszanowac decyzje L Wierzbickiej.

A Kiepiela oswiadczyl, ze nalezy dokooptowac nowego sekretarza Zarzadu.

3. Sprawy organizacyjne zebrania

Poniewaz L Wierzbicka odmowila protokofowania zebrania, M Kukulski zgodzH sie na
chwilowe zastepstwo.

A Kiepiela oswiadczyl, ze obecne zebranie jest krytyczne dla niego. Jesli nie bedzie
wspolpracy, rezygnuje on z pracy w Zarzadzie Fundacji. Oswiadczyl rowniez, ze osoby
zabierajace g10Sbez jego zezwolenia zostana usuniete z zebrania.

Wspomnia+, ze jest mile zaskoczony porozumieniem osiaqnietyrn na Nadzwyczajnym
Walnym Zgromadzeniu Rady Polonii, ktore odbylo sie dzis rano.
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4. Odczytanie Protokotu z ostatniego zebrania Zarzadu w dniu 24 stycznia
2007.

J Cort stwierdzila, ze nie zgadza siE2z trescia protokolu, po czym opuscila zebranie na
okres czytania protokolu.

L Wierzbicka przeczytala protokol.

5. Oyskusja

H Sulej stwierdzil, ze powinnismy siE2zajac pamiqtkami, a nie dofinansowaniem zespolu
tanecznego "Orzel Bialy" czy szkolki polskiej. TE2 dzialalnosc powinno przejac
Zjednoczenie Polskie w Johannesburgu.

A Romanowicz wyjasnil, ze dofinansowanie .Orta Bialeqo" i szkolki polskiej bylo
uzgodnione z Ambasadorem.

M Kukulski, czlonek Zarzadu Zjednoczenia, wyjasnil ze dzialalnosc tej organizacji opiera
sie tylko na skladkach czlonkowskich, nie jest dofinasowywana przez Arnbasade ani
WspolnotE2 Polska i ze fundusze pozwalaja zaledwie na symboliczne dotacje na rzecz
.Orta Biatego" i szkclki.

J Sadowski stwierdzil, ze protokol powinien odzwierciedlac sens wypowiedzi czlonkow
Zarzadu.

L Wierzbicka odpowiedziala, ze dotychczasowe protokoly nie byly kwestionowane.

A Kiepiela stwierdzil, ze sprawy personalne nie powinny bye dyskutowane na
zebraniach. Zaproponowal, ze odpowie pisemnie na wszelkie poprawki do protokolu
skierowane na jego adres przed nastepnyrn zebraniem.

A Kiepiela poprosil Konsula M Kolariskieqo 0 podzielenie sie swymi wrazeniami z
Walnego Zgromadzenia Rady Polonii, ktore odbylo sie dzisiejszego dnia w sali kosciola
w Norwood.

6. Wystqpienie Konsula M Kolariskieqo

Konsul M Kolariski podziekowal za zaproszenie na zebranie i poprosil 0 przesylanie
orotokotow, sprawozdari i planow pracy do Ambasady i Konsulatu, aby kontynuowac
dzialalnosc rozpoczeta przez swego poprzednika Konsula M Barka.

Marszalek Senatu, Bogdan Borusewicz, zaapelowal w liscie do Rady Polonii 0
zrozumienie, przypornnial rocznice organizacji polonijnych w RPA i zyczyt wszystkiego
dobrego.

Potem byla dluqa dyskusja nad statutem Rady Polonii. Organizacje w Johannesburgu i
Kapsztadzie zaproponoway likwioacje Rady Polonii. Ambasada, Konsulat i Ministerstwo
Spraw Zagranicznych nie widza powodow do likwidacji. W podobnym duchu by! list
ksiedza Wilkanca do uczestnikow zebrania odczytany przez E Osuch.

W glosowaniu nad propozycja likwidacji szesc sposrod osrniu organizacji uprawnionych
do glosowania wypowiedzialo siE2 za utrzymaniem Rady Polonii. Druga konkluzja:
organizacje z Johannesburga i Kapsztadu beda uczestniczyc w pracach nad statutem i
wszelkie propozycje beda uwzqlednione przez J Krajewskiego, przewodniczqcego
Komisji Statutowej. Nowy statut bedzie przedstawiony na nastepnyrn Walnym
Zgromadzeniu Rady Polonii.

M Kolanski uczestniczyl w zebraniu Komitetu Opieki nad Grobami Polskimi. Ambasada
popiera tE2dzialanosc i oferuje pomoc.
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M Kolanski stwierdzil, ze obserwuje si~ reqresje w polskich srodowiskach na caly swiecie
i ze mlodziez nie garnie sie do pracy spolecznej. Nie wolno jednak zaprzepascic
dotychczasowego dorobku zadne] organizacji i nalezy zachecic mlodziez do czynnego
uczestnictwa w zyciu polonijnym.

Na koniec swego wystapienia M Kolariski powiedzial, ze wniosek 0 dofinansowanie
Fundacji na biezacy rok rnoze bye zawieszony. Wsp61nota Polska realizuje fundusze
przyznane przez Senat, kt6ry moze jeszcze nie podjal decyzji w tej sprawie.

7. Sprawy finansowe

S Wojtasik poinforrnowal, ze na koncie Fundacji jest R 30 211 (trzydziesci tysiecy
dwiescie jedenascie rand6w) plus odsetki. Przygotowaf rowniez zestawienie wydatk6w
za okres od Walnego Zgromadzenia w dniu 10 czerwca 2006 roku .

. A Kiepiela poinformowaf, ze do podpisywania czek6w upowaznieni sa; A Kiepiela,
A Romanowicz i S Wojtasik. Poinforrnowal rowniez, ze od tego zebrania wszystkie czeki
musza bye akceptowane przez Prezydenta Fundacji.

Wszystkie wydatki beda uzgadniane na zebraniach Zarzadu i potwierdzane przez Zarzad
na nastepnym zebraniu. W wyjqtkowym przypadku A Kiepiela poda dyspozycje wydania
pieniedzy po uprzednim uzgodnieniu z trzema czlonkami Zarzadu i poinformuje
pozostalych czlonkow na nastepnyrn zebraniu.

A Romanowicz wvjasni', ze dotychczasowe dofinansowania dla Fundacji byly
uzgadniane ze Wsp61notq Polska, Szczeg6fowy zestaw wydatk6w Fundacji byf
dostarczany do Wsp61noty Polskiej w celu zatwierdzenia. Podobna procedura byla w
przypadku Komitetu Obchodu Lot6w nad Warszaw~. Dokumenty sa do wglqdu u S
Wojtasika.

A Kiepiela wyjasni], ze pieniadze dla Fundacji byfy przekazywaneprzez Ambasade na
jego rece w obecnosci Konsula A Sarka, pracownika administracyjnego Ambasady i A
Romanowicza.

J Cort zaproponawala, aby wszelkie operacje finansowe byly rejestrowane i przekazala A
Kiepieli propozycje formularzy: - lista czlonkow z oplaconymi skladkami, - rejestr
wpfyw6w (data, kwota, dane wplacajaceqo), - rejestr wydatk6w (data, kwota,
przeznaczenie, osoba odpowiedzialna za realizacje).

J Cort nawiazala do zalecenia Zarzadu z dnia 25.10. 2004 r kiedy to wydatki R 7000
uznano za zbyt og61ne i S Wojtasik zobowiazal si~ uscislic je i w ciqgu tygodnia przeslac
sekretarzowi. Do dnia dzisiejszego nie ma wyjasnienia w tej sprawie. Nastepna pozycja
byfy "Memoirs of Socha-Paprocki, cpb" na kwote R22,000.00, ktora nalezaloby rozbic na
detale wedluq propozycji rejestru wydatk6w

J Sadowski poparl J Cort w kwestii prowadzenia dokfadnego rejestru operacji
finansowych. Uwaza jednak, .ze to paranoia, aby czepiac sie wszystkiiego."

Z Sulej wydala R114 na oprawienie ksiazki .Historia Polski". Kwota ta zostanie jej
zwr6cona.

L Wierzbicka przekazala aktualny statut Fundacji. A Kiepiela poprosi J Krajewskiego 0

zrobienie elektronicznej kopii statutu 0 formacie A4 i A6.

M Kukulski zaproponowal, aby uaktualniony statut mial date uniewaznial poprzednie
wydania statutu.

8. Prace do wykonania

A Kiepiela poprosil, aby wszelkie propozycje dotyczace dzialalnosci Fundacji byfy
przedstawiane na zebraniach Zarzadu w celu ustalenia celowosci i kosztu projektu.
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Realizacja projektu bedzie zalezala od priorytetu projektu oraz rnozliwosci finansowych
Fundacji. Wyjasnit rowniez, ze fundusze Ambasady z budzetu Paristwa rnoqa bye
zrcdlem donacji na kulture i sztuke oraz na edukacje.

J Cort poinforrnowala zebranych, ze ksiadz F Jankowski wyrazil zqode na prowadzenie
kroniki narodzin, chrzt6w, bierzmowania, zawartych slubow oraz zgon6w Polak6w w
kosciele parafialnym w Norwood (rejestr nieoficjalny). Kwota R300 zostanie przekazana
przez S Wojtasika, skarbnika Fundacji, ksiedzu F Jankowskiemu na zakup ksieqikroniki.

J Cort przekazala dla Fundacji dwa albumy oraz wycinki z gazet 0 Polakach
mieszkajqcych w RPA (pelna lista - patrz Zalacznik 1).

J Cort w dn. 8.03.2007 przefaksowala do A Kiepieli kopie listu Ministerstwa Kultury i
Dziedzictwa Narodowego dotyczaceqo rejestru ksieqozbioru i rejestru archiwalnych
dokument6w jakimi dysponuje Polonia RPA. kopie formularza Ministerswa przekazala
paniom bibliotekarkom Z Gooch i E Kuhn w Johannesburgu oraz pani U Dudela w
Kapsztadzie. J Cort uwaza, ze jesli Fundacja otrzymuje pieniadze na dzialalnosc
kulturalna, to nie powinna odmawiac tego typu informacji.

A Romanowicz oswiadczyl, ze Z Gooch poinformowata go 0 formularzu Ministerstwa.
Wyjasnit, ze panie bibliotekarki pornaqaja w prowadzeniu archiwum, rejestracja ksiazek
byla juz sporzadzona i nie ma sensu dublowania dokument6w.

A Kiepiela zadecydowat, ze wszelkie pisemne informacje od instytucji rzadowych
powinny bye przekazywane Prezydentowi Fundacji, a decyzja powinna bye zatwierdzona
przez Zarzad na najblizszym zebraniu.

Dyplomy z podziekowaniami

Z Sulej poinformowafa Zarzad, ze dyplomy z podziekowaniarni za przekazane Polonica
oraz kwoty pieniezne powyzej R2000 byly wysytane do sponsor6w. Dzialalnosc ta bedzie
kontynuowana. Z Sulej poprosila 0 formularze dyplom6w. Sq one u sekretarza Zarzadu.

A Kiepiela powiedzial, ze system dyplom6w dziala! i bedzie nadal kontynuowany.
Zaznaczyl, ze wszystkie dokumenty powinny bye rejestrowane.

A Romanowicz wyjasnil, ze dokumenty byly przekazywane do A Urbana, kt6ry je
rejestrowat i przekazywat.

A Kiepiela potwierdzil oswiadczenie S Wojtasika, ze dyplomy nie beda wysylane do os6b
ulszczajacych skladke czlonkowska,

Z Sulej stwierdzila, ze powinna bye wydawana gazetka intormujaca 0 dzialalnosci
Fundacji. Zasugerowata, aby Zjednoczenie Polskie w Johannesburgu udostepnilo
Wiadomosci Polonijne dla tego celu. Fundacja powinna pokrywac koszty dodatkowej
strony.

Wystawy w Norwood

Z Sulej zasugerowata zorganizowanie wystawy w Norwood. Propozycje wystawy beda
dyskutowane na nastepnyrn zebraniu Zarzadu.

A Romanowicz dodal, ze kazdy powinien przedstawic propozycje tematu przyszlej
wystawy.

A Kiepiela zaproponowal wystaw~ poswiecona Elzbiecie Rosenwerth.

S Wojtasik zaproponowal pzekazanie do archiwum 17 kaset wystepow pierwszego
polskiego kabaretu politycznego zatytutowanego " Rola i zadania PZPR".

A Romanowicz zobowiazal si~ skornpletowac i przekazac do archiwum wspomnienia z
obchod6w Lot6w nad Warszaw~, niekt6re z lat 50-tych ubiegfego stulecia.
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Groby polskie

S Wojtasik oswiadczyl, ze istnieje lista ewidencyjna wszystkich grobow polskich. Jest
rowniez zrobiony rysunek lokalizacyjny okolo 30 grobow. S Wojtasik stwierdzil, ze
renowacja jednego grobu bedzie kosztowac okolo R4000 - R5000.

A Kiepiela przedstawit prosbe ksiedza J Jaworskiego odnowienia dwoch grobow, w tym
pana Krolikowskieqo, jednego z pierwszych prezesow Zjednoczenia Osadnikow
Polskich. Propozycja ta bedzie rozpatrzona po przeanalizowaniu ceny renowacji i
mozliwosci finansowych Fundacji.

J Cort wyjasnita, ze w RPA dzialka na cmentarzu nie jest zabierana po 20 latach, jak to
ma miejsce w Polsce. Przekazala A Kiepieli 26-cio stronicowy legalny dokument z City
Parks dotyczacy tej sprawy.

J Cort przekazala S Wojtasikowi dane firmy zajrnujacej si~ nagrobkami. Zaproponowala,
aby kazdy Polak wzia! jeden grob pod swoja opieke. W ten sposob nie trzeba bedzie
wydawae pieniedzy Fundacji.

A Romanowicz poddal w watpliwosc sens zajmowania si~ grobami.

H Sulej zobowiazal si~ przyniesc kosztorysy na renowacje grobu. Specyfikacja robot
powinna bye uzgodniona wczesniej, aby kosztorysy byly sporzadzone na ten sam zakres
robot. Kosztorysy z conajmniej trzech roznych firm beda przeanalizowane przez Zarzad.

9. Zakoriczenie Zebrania

L Wierzbicka podziekowala Zarzqdowi za wspolprace i zadeklarowala swoja pomoc.

A Kiepiela podziekowal za uczestnictwo w zebraniu.

Nastepne zebranie odbedzie sie za 6 - 7 tygodni. Wszyscy czlonkowie Zarzadu zostana
powiadomieni pisemnie 0 dacie zebrania w pozniejszyrn terminie.

Protoko{owa{: Marek Kukulski

ZatwierdzH : Andrzej Kiepiela
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